

THE STUDY OF THE COVENANTS တၢ်မၤလိဘၣ်ဃးဒီးတၢ်အၢၣ်လိအိလိလိအသး

မ့ၢ်မဆါတနံၤအံၤ ပကဃုသ့ၣ်ညါတၢ်ဘၣ်ဃးဒီး ကစၢ်ယွၤအတၢ်အၢၣ်လိအိလိလိအသးအဂ့ၢ်န့ၣ်တက့ၢ်. တၢ်လၢကစၢ်ယွၤအံၤဘၣ်ဃးဒီး တၢ်အၢၣ်လိအိလိလိအဂ့ၢ်န့ၣ် အဝဲတၢ်န့ၢ်ဖံးဃာ်ဝဲဒီး အိၣ်ဒီးတၢ်သးလၢအတီ, တၢ်မၤတၢ်အၢၣ်လိအိလိလိအံၤန့ၣ်အခီပညီကအိၣ်ဒ်လဲၣ်.

တၢ်လၢတၢ်အၢၣ်လိအိလိလိတံၤအံၤဖဲ အဝဲမၤဝဲအခါ, မ့ၢ်ဒ်ကစၢ်ယွၤအတၢ်အဲၣ်လိအိလိလိအသးအဃိ, ဟးဂီၤဝဲတသ့ဘၣ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, တၢ်အၢၣ်လိအိလိလိလၢ ဘၣ်တၢ်စဲပနီၣ်အိၣ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လိ. ပဝဲလၢပအိၣ် မူဘၣ်တနံၤအပူၤ, တနံၤအပူၤန့ၣ် ပအိၣ်ဒီးတၢ်အၢၣ်လိအိလိလိသ့ၣ်တဖၣ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, တၢ်သးလိပလိၣ် အသးဒီးပုၤအဂၤအါမံၤလိ. တၢ်အဒိအတဲာ်တံၤလၢအမ့ၢ် ပုၤပိာ်ခွါဒီးပုၤပိာ်မုၢ်ခံၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်အၢၣ်လိအိလိလိ လၢကဘၣ်တ့ဘၣ်ဖျါအသးအဂ့ၢ်န့ၣ်လိ.

တၢ်လၢကစၢ်ယွၤအံၤမၤတၢ်အၢၣ်လိအိလိလိအခိၣ်ထံးတဘျီလၢ စီၤနိအအအိၣ်န့ၣ်မၤဝဲဖဲထံလုာ်ဘၢတၢ် ဝံၤအလိခံန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **၁မိၤရှု ၉:၉-၁၁** န့ၣ်လိ.

“ဒီးယဲဒ်အံၤ, ကွၢ်ကွၢ်, ယဟ်ယတၢ်အၢၣ်လိအိလိဒီးသု, ဒီးသုချံသုသုလၢသုလိခံ, ဒီးကယံတၢ် သးအိၣ်ဒီးသုလၢထီၣ်ဖိလံၣ်ဖိ, လၢဆၣ်ဖိကိာ်ဖိအဒါ, ဒီးလၢကယံဆၣ်ဖိကိာ်ဖိလၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢသ့ၣ်တဖၣ်အကျါ အိၣ်ဒီးသုလၢကယံတၢ်လၢအယုာ်လိလၢကဘိပူၤဟံၤလၢ, ကယံဆၣ်ဖိကိာ်ဖိလၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢတံၤလၢလိလိ. ဒီးယဟ်ယတၢ်အၢၣ်လိအိလိလိဒီးသုလိ. ဒီးကယံတၢ်ညၣ်တဘၣ်လၢဘၣ်တၢ်ဒိၣ်တံာ်ကွံာ်အိၣ်လၢ ထံလုာ်ဘၢ တၢ်ဘၣ်ဒီးထံလုာ်ဘၢတၢ်လၢအကမၤဟးဂီၤကွံာ်ဟီၣ်ခိၣ်အံၤ, တအိၣ်လၢဘၣ်လိ.”

မ့ၢ်ဝဲလိ. တၢ်အံၤမ့ၢ်ဒ် ကစၢ်ယွၤမၤတၢ်အၢၣ်လိအိလိလိဆူ စီၤနိအလၢ, ထံလုာ်ဘၢတၢ်အံၤတအိၣ်ထီၣ် ဝဲလၢန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လိ. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်အၢၣ်လိအိလိလိအံၤန့ၣ် ကစၢ်ယွၤဟးစ့ၢ်ကီးဝဲဒါ. ဘၣ်ဃးဒီးလံာ်စီဆံ အဆၢသ့ၣ်တဖၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်မိပကဆိကမိၣ်ဘၣ်အိၣ်တက့ၢ်.

ဖဲ ၁မိၤရှု ၉:၁၁ န့ၣ်, ပထံၣ်ဘၣ်လၢ, “ဘၣ်ဃးဒီးထံလုာ်ဘၢတၢ်လၢအကမၤဟးဂီၤကွံာ်ဟီၣ်ခိၣ်အံၤ, တအိၣ်လၢဘၣ်လိ.” န့ၣ်လိ. ကစၢ်ယွၤအံၤန့ၣ် အၢၣ်လိအသးဒီးမၤတၢ်အၢၣ်လိလၢထံလုာ်ဘၢတၢ်ဒ်စီၤနိအ အစါအသိးန့ၣ်တအိၣ်လၢဘၣ်အဂ့ၢ်လိ. တမ့ၢ်လၢတၢ်လိတပူၤလၢလိအဂီၢ်ထံလုာ်ဘၢတၢ်လၢအဆံးဖိသ့ၣ်တ ဖၣ်အဂီၢ်တမ့ၢ်ဘၣ်.

အခဲအံၤပကလဲၤကဒီးဆူလံာ်တၢ်လိၣ်ဖျါအပူၤလၢပထံၣ်ဘၣ်ကစၢ်ယွၤအတၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလိသ့ၣ် တ ဖၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လိ.

လံာ်လိၣ်ဖျါ ၄:၃,

“ဒီးပုၤလၢအဆၣ်နီၤလၢ အဖိခိၣ်န့ၣ်, ဖျါဝဲလိကံၤလၢတၢ်မျၢ်နကၤသွဲဒီးတၢ်မျၢ်ဆိသ့ၣ်အသိး, ဒီးတၢ်ကွဲၤအိၣ်ဝးတရံးလိပစိာ်န့ၣ်, ဖျါဝဲလိကံၤလၢတၢ်မျၢ်ဟ့မ့ၢ်လိ. - ”

မ့ၢ်ဝဲလိ. တၢ်လၢလံာ်လိၣ်ဖျါအဆၢဒိၣ် (၄)အပူၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်တၢ်ပနီၣ်လၢအမ့ၢ်ပုၤသ့ၣ်ကုသးပုၤ ခံဆံ လွံာ်ဂၤဒီး, တၢ်အသးလွံာ်ဒုဒီးလိပစိာ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒ် မူခိၣ်ဘီမ့ၢ်အကစၢ်ယွၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လိ.

ပကကွဲကဒါကုဆူ တာကွဲအိဝ်ဝးတရုံးလီဝစိန်န့ၣ်ဖျါဝဲလီၤကလံာ်တၢ်မၤဟ့ၣ်မ့းလီၤ” န့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤ အစိပညီကအိဝ်ဒ်လဲၣ်. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ဘၣ်ထွဲလိာ်အသးဒီးကစၢ်ယွၤအဂ့ၢ်အကျါလၢဘၣ်တၢ်ပာ်ဖျါအီၤလၢ တၢ်ပနီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်စံးဆၢန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, လံာ် ၁မိၤရှု ၉:၁၂-၁၃, န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးယွၤစံးဝဲဒၣ်, ယတၢ်အာၣ်လီၤအီၤလီၤအပနီၣ်လၢယအာၣ်လီၤအီၤလီၤဒီးသုကယၢ်တၢ်သးလၢအအိဝ်ဒီး သုအစိစါအယၢ်ယၢ်န့ၣ်မ့ၢ်အအံၤ, ယဟံးယချံၣ်လၢတၢ်အာၣ်အလီၤ, ဒီးကကဲထီၣ်တၢ်အာၣ်လီၤအီၤလီၤအပနီၣ် လၢယအာၣ်လီၤအီၤလီၤဒီးဟီၣ်ခိၣ်န့ၣ်လီၤ.

တာကွဲလၢအအိဝ်ဝးတရုံးစီၤနီၤခိၣ်အံၤန့ၣ်, မ့ၢ်ဒၣ်ကစၢ်ယွၤလၢအအိဝ်ဒီးအကဟုကညီၤဒီးပုၤတကလၢ လၢလၢမၤတၢ်အာၣ်လီၤအီၤလီၤဆူအအိဝ်န့ၣ်အဝဲအံးထွဲကွဲဝဲလၢအနီၤကစၢ်ဒၣ်ဝဲအတၢ်ပနီၣ်လီၤ.

လၢကစၢ်ယွၤအဂီၢ်န့ၣ်တၢ်လၢတၢ်အာၣ်လီၤအီၤလီၤအံၤမ့ၢ်တၢ်အရ့ဒိၣ်န့ၣ်တကးဘၣ်, လၢပဝဲသ့ၣ်အဂီၢ်စ့ၢ် ကိးကစၢ်ယွၤအတၢ်အာၣ်လီၤအီၤလီၤစ့ၢ်ကိးအရ့ဒိၣ်မးလီၤ. ဘၣ်မနုၤအယိလဲၣ်န့ၣ်, တၢ်လၢ, တၢ်အာၣ်လီၤအီၤလီၤ အံၤလၢပုၤသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်ကကဲထီၣ်တၢ်စံးဘျးစံးဖျါအဂီၢ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်အခိၣ်ထံးန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

တၢ်ကတိၤဖိတဘီလၢအမ့ၢ်, “ဖျါဝဲလီၤကလံာ်တၢ်မၤဟ့ၣ်မ့းလီၤ” န့ၣ်အစိပညီကအိဝ်ဒ်လဲၣ်. တၢ်လၢ တၢ်မ့ၢ်ဟ့ၣ်မ့းအံၤန့ၣ်အလွဲၢ်မ့ၢ်အလီၤဒီး တၢ်လၢတၢ်ကွဲအံၤန့ၣ်အလွဲၢ်အိဝ်ဝဲန့ၣ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

(အလွဲၢ်လုး, အလွဲၢ်လါဟ့ၣ်သု, လါအဲး, လါဟ့, အဘီ, လံာ်မိအလွဲၢ်, အဂီၤ)

လၢတၢ်န့ၣ်အယိ, တၢ်ကွဲလၢအလွဲၢ်အိဝ်ဝဲန့ၣ်န့ၣ်ခါအံၤန့ၣ် တဒ်သိးလိာ်အသးဒီး, တၢ်အလွဲၢ်လါအံၤန့ၣ်ပထံၣ် ဘၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်အလွဲၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်အိဝ်ဝဲဒီးတၢ်ပနီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

တၢ်လၢတၢ်အလွဲၢ်လါဟ့ၣ်အံၤန့ၣ် ဘၣ်တၢ်ဒိလီၤအီၤလီၤ တၢ်သးလၢအမူအလွဲၢ်န့ၣ်လီၤ.

ပမ့ၢ်ကွဲၤဃီၤတၢ်လၢပကပိာ်ကပၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်ဘိသ့ၣ်တဖၣ်အလွဲၢ်အံၤန့ၣ် မ့ၢ် ဒၣ်တၢ်အလီၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယိတၢ်ကွဲလၢအလီၤကလံာ်ဒီးတၢ်မ့ၢ်ဟ့ၣ်မ့းအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ် ကစၢ်ယွၤအတၢ်အာၣ်လီၤအီၤလီၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢအမ့ၢ်တၢ်အသးလၢအကဟ့ၣ်လီၤဝဲဒီးဒုးကဲထီၣ်တၢ်အကွဲအဂီၢ်ဒ် အဒိအိဝ်ဝဲအသိးန့ၣ်လီၤ.

လၢလံာ်စီဆုံအပူၤဘၣ်တၢ်ကွဲးနီၣ်ကွဲးဃါတၢ်ဘၣ်ဃးဒီးကစၢ်ယွၤအတၢ်အာၣ်လီၤအီၤလီၤအပူၤန့ၣ် တၢ်အရ့ဒိၣ်အိဝ်ဝဲသၢမံၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

တၢ်အာၣ်လီၤအီၤလီၤ (၁)

၁မိၤရှု ၂၂:၁၅-၁၈

ဒီးယွၤအကလုးကိးလီၤဝဲလၢမူခိၣ်, ဆူစါအါတြၢဟ့ၣ်ခံဘျီတဘျီ, ဒီးစံးဝဲဒၣ်, ယဆိၣ်လီၤယသးလၢ ယကစၢ်ဒၣ်ယဲ, ယွၤစံးဝဲဒၣ်, မ့ၢ်နမၤတၢ်အံၤတမံၤဒီးတဟံးဃာ်ဘၣ်နဖိခွါ, နဖိခွါတကယိအယိဒီး, ဆိၣ်ဂုၤဒီးယ ကဆိၣ်ဂုၤနုၤ, ဒီးမၤအါထီၣ်ဒီးယကမၤအါထီၣ်နချံၣ်နသ့ၣ်ဒ်ဆၣ်ဖိဖိဖိလၢမူခိၣ်အသိး, ဒီးဒ်မဲးဖိဟီၣ်ဖိလၢပိာ် လဲၣ်နုၤအသိးန့ၣ်လီၤ. ဒီးနချံၣ်နသ့ၣ်ကန့ၢ်ဘၣ်အဒုၣ်အဒါအပဲတရီၤလီၤ. မ့ၢ်နဒိကန့ၢ်ယကလုာ်အယိဒီး, ကယိ ပုၤကညီလၢဟီၣ်ခိၣ်ချာကဘၣ်တၢ်ဆိၣ်ဂုၤလၢနချံၣ်နသ့ၣ်အပူၤလီၤ.”

မှာဝဲလီ၊ တာ်အဝဲအံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်စီၤအကြၢၤဟၣ်ဒိကန့ၣ်ကစၢ်ယွၤအကလုာ်အဃိ၊ ဘၣ်ဃးဒီးစီၤအကြၢၤဟၣ်အချံအသၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ် ကစၢ်ယွၤမၤတာ်အာ်လီၤအီလီၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ။ ကစၢ်ယွၤမၤစီၤအကြၢၤဟၣ်လၢကဘၣ်လုာ်ထီၣ်အဖိလၢအိၣ်ဝဲထဲတၢၤလၢကစၢ်မိရံး အဖိခိၣ်န့ၣ်လီၤ။

တာ်အာ်လီၤအီလီၤ (၂)

၁မိၤရှု ၁၉:၃-၈၊

“ဒီးစီၤမိၤရှုလဲၤထီၣ်ဆူယွၤအအိၣ်၊ ဒီးယွၤကိးထီၣ်အီလၢကစၢ်လီၤန့ၣ်၊ ဒီးစံးဝဲဒၣ်၊ နဘၣ်စံးဘၣ်စီၤယၤကိာ်အဟံၣ်ဖိ၊ ဒီးနဲၣ်ပှၤအံၣ်စရုလးဖိအံၤ- ယမၤဘၣ်ပှၤအဲၤကူပတူးဖိဒ်အံၤဒ်န့ၣ်သုထံၣ်ဘၣ်လံ၊ ဒီးယစိာ်ထီၣ်သုလၢလံၣ်ကြီကြၢ်အဒံးဆုအဖိခိၣ်၊ ဒီးဒုးဟဲထီၣ်သုဆူယအိၣ်ဒၣ်ယဲလီၤ။”

“ဒီးခဲကန့ၣ်အံၤ သုမ့ၢ်ဒိကန့ၣ်ယကလုာ် သပှၢ်တာ်၊ ဒီးတီၢ်န့ၢ်ယတာ်အာ်လီၤအီလီၤဒီး၊ သုကကဲထီၣ်တာ်လုာ်ဒိၣ်ပှၤဒိၣ်လၢယကိာ်ဒိၣ်န့ၢ်ပှၤကလုာ်ခဲလၢာ်တက့ၢ်လီၤ။ အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ၊ ဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဘၣ်ညါမ့ၢ်ယတာ်လီၤ။ ဒီးသုကကဲထီၣ်ပှၤလုာ်တာ်အဒိၣ်တဖၣ်အဘီအမ့ၢ်၊ ဒီးပှၤတကလုာ်စီဆုံလီၤ။ အဝဲအံၤမ့ၢ်တာ်ကတီၤလၢနဘၣ်စံးဘၣ်ပှၤအံၣ်စရုလးဖိလီၤ။”

“ဒီးစီၤမိၤရှုဟဲက့ၤ၊ ဒီးကိးန့ၢ်ပှၤကိာ်မ့ၢ်အသ့ၣ်ကုသးပှၢ်၊ ဒီးဟံကယံာ်တာ်ကတီၤအံၤလၢယွၤမၤလိာ်အီၤ၊ လၢအမဲာ်ညါလီၤ။”

“ဒီးပှၤကိာ်မ့ၢ်စံးဆၢတာ်တဘျီဃီ၊ ဒီးစံးဝဲဒၣ်၊ ကယံာ်တာ်လၢယွၤစံးဘၣ်တာ်န့ၣ် ပကမၤခဲလၢာ်လီၤ။ ဒီးစီၤမိၤရှုဆုထီၣ်ပှၤကိာ်မ့ၢ်အတာ်ကတီၤဆူယွၤအအိၣ်လီၤ။”

မှာဝဲလီ၊ လံာ်စီဆုံအဆၢသ့ၣ်တဖၣ်အံၤမ့ၢ်ဒၣ်စီၤမိၤရှုအုၣ်ခိၣ်အသးအဃိ၊ ကစၢ်ယွၤဟ့ၣ်တာ်အာ်လီၤအီလီၤဆူပှၤအံၣ်စရုလးဖိသ့ၣ်တဖၣ်အအိၣ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ။ ကစၢ်ယွၤအတာ်အုၣ်အသးအဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်ထဲလၢပှၤအံၣ်စရုလးဖိသ့ၣ်တဖၣ်အကီလီၤ။ တမ့ၢ်ဘၣ်ဆူပှၤအဂုၤအဂၤဒီးဆူပှၤခရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်အအိၣ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်ဖဲ၊ လံာ်စံးထီၣ်ပတြၢၤ ၁၄၇:၁၉-၂၀ န့ၣ်လီၤ။

“ဒုးသ့ၣ်ညါစီၤယၤကိာ်လၢအကလုာ်အကထါ၊ ဒီးအတာ်မၤလိာ်၊ ဒီးအတာ်စံာ်ညီၣ်တဖၣ်လၢအံၣ်စရုလးလီၤ- တမၤဘၣ်ပှၤအကလုာ်ဒ်န့ၣ်နီတကလုာ်ဘၣ်။ ဒီးအတာ်စံာ်ညီၣ်တာ်တဖၣ်န့ၣ်အဝဲသ့ၣ်တသ့ၣ်ညါဘၣ်ဝဲဘၣ်။ စံးထီၣ်ပတြၢၤယွၤတက့ၢ်-”

တာ်အာ်လီၤအီလီၤ (၃)

လံာ်စုၤတြၢၤ ၈:၈-၁၂

“အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ၊ ဟံတာ်ကမၣ်လၢအလီၤ၊ ဒီးစံးဘၣ်အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်၊ ကွၢ်ကွၢ်၊ အနံၤအသီဟဲဝဲ၊ ယွၤစံးဝဲဒၣ်၊ ဒီးယကမၤတာ်အာ်လီၤအီလီၤအသီဒီးအံၣ်စရုလးအဟံၣ်၊ ဒီးယူဒၤအဟံၣ်၊”

“ဒ်တာ်အာ်လီၤအီလီၤလၢယမၤဒီးအဟံတဖၣ်၊ မ့ၢ်နံၤလၢယဟံးန့ၢ်အစု၊ ဒီးဆုထီၣ်ကွံာ်အီလၢကိာ်အဲၤကူပတူးအသိး၊ တမ့ၢ်ဘၣ်။ အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ၊ အဝဲသ့ၣ်တအိၣ်တဆိးဘၣ်လၢယတာ်အာ်လီၤအီလီၤအပှၤဘၣ်။ ဒီးယတဟံကဲဘၣ်အီဘၣ်။ ယွၤစံးဝဲဒၣ်-”

“အဂ္ဂိဒံအံ၊ တာ်အာ်လီအီလီလောယကဟ့ၣ်လီအံၣ်စရူလးအဟံၣ်လၢမုာ်နံၤတဖၣ်န့ၣ်အလီၢ်ခံ၊ မုာ်အအံ၊ ယွၤစံးဝဲဒၣ်၊-ယကဟံၣ်ယတၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢအသးကံၢ်ပူၤ၊ ဒီးယကကွဲးအီလၢအသးအလီၤ၊ ဒီးယကကဲထီၣ်အယွၤ၊ ဒီးအဝဲသ့ၣ်ကကဲထီၣ်ယခုယပုၤလီၤ။”

“ဒီးတၢ်သိၣ်လီလၢဘၣ်တဂၤအပုၤလၢအယၤ၊ တဂၤပုၤလၢအယၤ၊ ဒီးတဂၤအဒိပုၤဝံၢ်၊ တဂၤအဒိပုၤဝံၢ်၊ ဒီးစံး၊ သ့ၣ်ညါယွၤတက့ၢ်န့ၣ်ဘၣ်၊ အဂ္ဂိဒံအံ၊ ပုၤခဲလၢကသ့ၣ်ညါယၤလၢအဆံးဟံၣ်လၢအဒိၣ်လီၤ။”

“အဂ္ဂိဒံအံ၊ ယကသးကညါအတၢ်တတီတလီၤဘၣ်၊ ဒီးအတၢ်ဒဲးဘး၊ ဒီးအတၢ်ကမၣ်တဖၣ်န့ၣ်၊ ယတသ့ၣ်နီၣ်လၢဘၣ်. (ဝံယံးရမံယၤ ၃း၃၁-၃၄)

လံာ်စီဆုံအဆာဖိသ့ၣ်တဖၣ်စံးဘၣ်ပုၤလၢ၊ တၢ်လၢတၢ်အာ်လီအီလီအလီၢ်လံာ်လၢအဆာပုၤဆူတၢ်သံအံၤန့ၣ် ဘၣ်တၢ်လဲလိာ်အီဆူ၊ တၢ်အာ်လီအီလီအသီလၢအမ့ၢ်ပုၤအံၣ်စရူလးဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်ကမ့ၢ်တၢ်မၤလိာ်အသီသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ။

တၢ်အာ်လီအီလီအသီအဝဲအံၤ၊ ဒုးကဲထီၣ်ပုၤအုၣ်ခိၣ်အသးတဂၤလၢအမ့ၢ် မ့ၤရှံယၤ (ကစၢ်ခရံၣ်) န့ၣ်ကအိၣ်ထီၣ်ဝဲအဂ္ဂိန့ၣ်လီၤ. ပုၤအုၣ်ခိၣ်အသးအဝဲအံၤတဂၤန့ၣ်ကဒိၣ်န့ၣ်ဒီးစီမိၤရှုန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. **လံာ်မၤလကံ ၃း၁, ကွၢ်ကွၢ်, ယကမၤလီၤယကလူးတဂၤ, ဒီးကကတံာ်ကတီၤကျဲၤကပူၤဖိလၢယမဲာ်ညါ, ဒီးကစၢ်လၢသုဃုအီၤကဟဲဆူအတၢ်လုာ်ဟံၣ်အပူၤသတူၢ်ကလၢာ်, တၢ်အာ်လီအီလီအကလူးလၢအဘၣ်သုသးတဂၤဒၣ်လံာ်လီၤ. ကွၢ်ကွၢ်, ကဟဲဝဲလီၤ, တၢ်သုးမုာ်ဂီၤမုာ်အယွၤစံးဝဲဒၣ်.**

အခဲအံၤဘၣ်ဃးဒီးတၢ်အာ်လီအီလီသၢမံၤပထံၣ်ဘၣ်တ့ၢ်လံအဃိ, ပကဃုသ့ၣ်ညါဘၣ်အီတမံၤဝဲဒီးတမံၤန့ၣ်တက့ၢ်. လၢတၢ်အာ်လီအီလီသ့ၣ်တဖၣ်အကျါ, တၢ်အာ်လီအီလီခံမံၤအံၤန့ၣ်ဘၣ်ထွဲလိာ်အသးဒီးဟီၣ်ခိၣ်ခံဘ့ၣ်တဘ့ၣ်လၢမုာ်မဆါတနံၤအံၤပအိၣ်ဝဲဆိးဝဲအပူၤအံၤဒီး, တၢ်အာ်လီအီလီအဂၤတမံၤအံၤန့ၣ်ဘၣ်ထွဲလိာ်အသးဒီး, ဟီၣ်ခိၣ်သၢဘ့ၣ်တဘ့ၣ်လၢ အကဟဲဝဲဒီးတၢ်ဆာကတီၢ်လၢ အကဟဲဝဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ။

၁. တၢ်အာ်လီအီလီလၢအဘၣ်ထွဲဒီးစီအါတြၢဟ့ၣ်အချံအသ့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်

တၢ်အဝဲအံၤမုာ်ဒၣ် တၢ်အာ်လီအီလီတမံၤလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်ဆိၣ်တမံၤဒီး, ပုၤအုၣ်ခိၣ်အသးတအိၣ် ဘၣ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. **ဖဲလံာ် ၁မိၤရှု ၂၂:၁၇** အပူၤပထံၣ်ဘၣ်အသိး, မုာ်ဒၣ်တၢ်ဆိၣ်ဂုၤဆိၣ်ဝါတမံၤဒီးလီၤဘၣ်လၢ စီအါတြၢဟ့ၣ်အချံအသ့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢအမ့ၢ်ပုၤခဲဖုအဖိခိၣ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ။

“**ဆိၣ်ဂုၤဒီးယဆိၣ်ဂုၤနုၤ, ဒီးမၤအါထီၣ်ဒီးယကမၤအါထီၣ်နချံနသ့ၣ်ဒ်ဆၣ်စီဖိစီလၢမူခိၣ်အသိး, ဒီးဒ်မဲးစီဟီၣ်ခိၣ်လၢပီၣ်လဲၣ်နံၤအသိးန့ၣ်လီၤ. ဒီးနချံနသ့ၣ်ကန့ၢ်ဘၣ်အဒုၣ်အဒါအပဲတရီလီၤ.**”

တၢ်အာ်လီအီလီလၢ အဘၣ်ထွဲလိာ်အသးဒီးစီအါတြၢဟ့ၣ်အချံအသ့ၣ်န့ၣ် အိၣ်ဝဲခံကလုာ်ခံမံၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ။

တၢ်လၢစီအါတြၢဟ့ၣ်အချံအသ့ၣ်ခံမံၤအံၤန့ၣ်မုာ်မတၤသ့ၣ်တဖၣ်လဲၣ်.

ဒ်ဆၣ်စီဖိစီလၢမူခိၣ်အသိး

ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤ မုာ်ပုၤတဖုလၢ, ဘၣ်တၢ်ဟံၣ်ဖျါအီအဆိကတၢ်တဖုလၢအမ့ၢ် စီအါတြၢဟ့ၣ်အဖိသ့ၣ်တဖၣ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, အချံအသ့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဒိလီအီလၢ ဆၣ်စီဖိစီလၢ မူခိၣ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်

လီ။

ပုသွန်တဖန်ကမ္ဘာမတေသွန်တဖန်န့လဲန့။ ပကထံန့ဘနဲဖဲ **လံာ်ကလးတံ ၃:၇,၂၉** န့လီ။

“မးသးဒ်န့ဒီး သ့ညါသုဝဲလး ပုလးအဘနဲဖဲဒီးတံန့တဖန်န့၊ မှာစီအကြဟဟန့အဖိခွါန့ တက့။”

“ဒီးသုမုမာ်ခရံာ်အတံဒီး သုမာ်စီအကြဟဟန့အချံအသ့၊ ဒီးပုကန့ဘနဲသါတံဒ်ပစံးဟံဟဲဝဲအ သီးန့လီ။”

လံာ်စီဆဲအဆာဖိခံခါအံးဘနဲပုလး၊ ပမာ်အိန့ဒီးတံန့ဒီးပမာ်ဘနဲထွဲလိာ်ပသးဒီးကစာ်ခရံာ်အံးန့ ပမာ်ဝဲဒ် စီအကြဟဟန့အဖိသ့တဖန်လီ။ ပုသွန်တဖန်န့မာ်စီကီးကစာ်ခရံာ်အတံအိန့ဖိန့ ပထံန့ဘနဲ လီ။ ပုသွန်တဖန်န့ တဘနဲဖဲဒီးတံညါအတံဘနဲထွဲဒီးမာ်ဒ်နီသးတကပစီအကြဟဟန့အဖိ သ့တဖန်လီ။ ဘနဲမနုအပိလဲန့၊ ဘနဲဖဲဒီးတံအချံအသ့သ့တဖန်၊ ဒ်ပစံးတံအသီး၊ ဆဲခါဖိခါလး မူခိန့သ့တဖန်အဂီုန့ ပကထံန့ဘနဲဖဲ၊ လံာ်ကလးတံ ၃:၁၆ န့လီ။

“ဒီးတံစံးဟံတဖန်န့ မာ်တံစံးဘနဲ စီအကြဟဟန့ဒီးအချံအသ့လီ။ တံတံစံးဘနဲအချံအသ့တ ဖန်၊ ဒ်အဘနဲဖဲဒီးပုအါအသီးဘနဲ၊ မာ်ဒ်အဘနဲဖဲဒီးပုတဂပပိအသီး၊ ဒီးစံးန့သ့၊ ဒ်ပစံးတံအသီး၊ ခရံာ် လီ။ (၁ကရံာ်သး ၁၂:၁၂)

မာ်ဝဲလီ။ တံအချံအသ့သ့တဖန်အံး၊ ဒ်ပစံးတံအသီး ဆဲခါဖိခါလး မူခိန့သ့တဖန်အံးန့ မာ်ဒ် ကစာ်ခရံာ်န့လီ။ တံလးကစာ်ယုဂ်န့အံးန့ မာ်ပုအခိန့တဂဒီးအနီခိနီခိန့အိန့ဝဲ (၁၄၄၀၀၀) အဂီုန့ ပကထံန့ဘနဲဖဲ **လံာ်တံလီာ်ဖျါ ၁၄:၁** န့လီ။

“ဒီးယထံန့တံ၊ ဒီးကွါကွါ၊ သိဖိဆာထာ်လး ကစာ်စံးယိာ်အလီ၊ ဒီးပုလးအအိန့ဒီးအဝဲဒ်အမံး ဒီးအဟံအမံးကွဲးအသးလးအမဲာ်တံခိန့န့၊ တကလီလွဲာ်ကလးလွဲာ်ကထိအိန့ဒီးအီလီ။ - ”

တံလး ၁၄၄၀၀၀ အံးန့ မာ်ဒ်ကစာ်ခရံာ်အနီခိနီခိလီ။ ပုသွန်တဖန်အံးန့အိန့ဒီးအခိန့ဒီး တံအ ခိန့မာ်ဒ်ကစာ်ယုဂ်န့ခရံာ်ဒီးအဝဲသ့တဖန်ကအိန့ဒီးတံစာ်ဖိလိာ်အသးလး၊ မူခိန့အသီတဘနဲလး အအိန့ ဒီးတံမာ်တံတီ၊ ဒ်ပစံးတံအသီး၊ တံဒ်စိတမံလးပကထံန့ဘနဲအီဒီးပမဲာ်လးအမာ်ဟီာ်ခိန့သးဘနဲတဘနဲ န့လီ။ (၂ပးတဂူး ၃:၁၃)

လးတံန့အပိ၊ ပုလးဘနဲတံထံန့အီ (၁၄၄၀၀၀)အံးန့ကဘနဲတံသမံသမီးအီဒီးကဘနဲတံစံး ကွါအီဝဲအလီခံကဘနဲလဲန့ဆဲ တံကဟုကညါအပူအတံမံးမံး၊ စီအကြဟဟန့အချံအသ့လးအ ဘနဲထွဲဒီးနီသးတကပသ့တဖန်အဂီုတံအာ်လီအီလီသ့တဖန်ကလးထီာ်ပုထီာ်ဝဲလီ။

စီအကြဟဟန့အချံအသ့သ့တဖန်လးအမာ်ပုခဲဖုတဖုအံးန့ မာ်မတေသွန်တဖန်န့လဲန့။

ဒ်မဲးစီဟီာ်ခါလးပိာ်လဲန့အသီး

တံအဝဲအံးမာ်ဒ်စီအကြဟဟန့အဖိသ့တဖန်၊ ဒ်ပစံးတံအသီး၊ အချံအသ့သ့တဖန်လး အဘနဲ ထွဲဒီးဟီာ်ခိန့ဒီးတံအဖဲတံညါသ့တဖန်န့လီ။ ပုသွန်တဖန်န့ မာ်စီကီးပုအိန့စရုလးဖိသ့တဖန်န့ လီ။

တၢ်အၢၣ်လီၤအီၤလီၤလၢအဘၣ်ထွဲဒီးစီၤအၤတြၢဟၣ်အချံအသၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ပှၤအံၣ်စရူလးဖိ လၢအဘၣ်ထွဲဒီးဟီၣ်ခိၣ်တကပၤဒီး၊ ပှၤသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်တၢ်သူၤအီၤလၢကဆိၣ်ဂ့ၤဆိၣ်ဝါပှၤကလုာ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢအအိၣ်လၢ ဟီၣ်ခိၣ်ဒီဘ့ၣ်ညါသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ။

တၢ်ကမၤအသးဒ်အံၤန့ၣ် ကအိၣ်ထီၣ်ဖဲအဆၢကတီၢ်မတၤလဲၣ်။ ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ၊ **လံာ်ရီၤမ့ၢ် သး၂၆-၂၉** န့ၣ်လီၤ။

“ဒီးဒ်န့ၣ်အသးအံၣ်စရူလးခဲလၢာ်ကတုၤလၢတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤအီၤ၊ ဒ်တၢ်ကွဲးအသးအသး၊ ပှၤအုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤတၢ်ကဟဲထီၣ်လၢစံးယိၣ်အပူၤ၊ ဒီးကဒုးဟးထီၣ်ကွံာ်တၢ်တယူးတယိၣ်ဘၣ်ယွၤလၢယၤကီၢ် အပူၤလီၤ။- ”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ။ ပှၤအံၣ်စရူလးခဲလၢာ်ကတုၤလၢတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤအီၤဒီးကစၢ်ယွၤကအိးထီၣ်န့ၣ်အဝဲသ့ၣ်နီၣ်သးအမဲာ်ချံန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ။ ဘၣ်ဆၣ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤကမၤအသးဖဲ၊ ပှၤကလုာ်တဖၣ်အတၢ်လၢထီၣ်ပှဲထီၣ်ဝံၤအလီၢ်ခဲအဂ့ၢ်န့ၣ်၊ ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ၊ **လံာ်ရီၤမ့ၢ် သး၂၅** န့ၣ်လီၤ။

“ပှၤသ့ၣ်ဝဲသ့ၣ်စၢ၊ ဒ်သးသုသုတဟ်သုသးလၢ သုကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သုတဂ့ၤဒီး၊ ယသးအိၣ်လၢသုကသ့ၣ်ညါတၢ်ခူသ့ၣ်အံၤလၢပှၤကလုာ်တဖၣ်အတၢ်လၢထီၣ်ပှဲထီၣ်တချူးဟဲန့ၣ်ဒ်ဘၣ်အဖၢမ့ၢ်ဒီး၊ တၢ်သ့ၣ်ကိၤသးကိၤဘၣ်လံာ်အံၣ်စရူလးတနီၤနီၤလံာ်လီၤ။”

ပှၤအံၣ်စရူလးဖိသ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်၊ တၢ်ခဲးသုလုာ်ဘၢအီၤသ့ၣ်တဖၣ်တုၤဒၣ်လဲာ်၊ တၢ်လၢကစၢ်ယုၣ်ရှူးန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်မ့ၢ်ယၤလၢအဝဲသ့ၣ်အိၣ်ခိးကွၢ်လၢအကျဲတကအံၤန့ၣ်တသ့ၣ်ညါဘၣ်ဝဲဘၣ်။ လၢတၢ်န့ၣ်အယိ၊ ပှၤကလုာ်သ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်လၢထီၣ်ပှဲထီၣ်တချူးဟဲန့ၣ်ဒ်ဘၣ်၊ ဒ်ပစံးတၢ်အသး၊ ပှၤ (၁၄၄၀၀၀)သ့ၣ်တဖၣ်တုၤအထီၣ်ဘးဝံၤလၢအခူအခါတုၤလီၤဝဲအကတီၢ်အပူၤဒၣ်လဲာ် ကအိၣ်ဒၣ်ဝဲဒ်န့ၣ်အသးလီၤ။

တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ဝံၤအလီၢ်ခဲ၊ တၢ်ချံတၢ်သ့ၣ်လၢဘၣ်ထွဲဒီးနီၣ်သးသ့ၣ်တဖၣ်ဒီးတၢ်ချံတၢ်သ့ၣ်လၢ အဘၣ်ထွဲဒီးဟီၣ်ခိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်မ့ၢ်အိၣ်ကတဲၤကတီၢ်အသးတုၤလီၤဝဲအခါ၊ တၢ်ဆိၣ်ဂ့ၤဆိၣ်ဝါသ့ၣ်တဖၣ်ကဘၣ်တၢ်လူလီၤအီၤဆူပှၤကလုာ်သ့ၣ်တဖၣ်အဖိခိၣ်လၢ ကစၢ်ယွၤအယိဒီး၊ ကစၢ်ယွၤအဘီအမ့ၢ်လၢအမ့ၢ်ဟီၣ်ခိၣ်တကပၤန့ၣ်ပှၤကထံၣ်ဘၣ်အီၤလၢ ပှၤအံၣ်စရူလးဖိအကီၢ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ။ (လံာ်ဝံၤယဂျါယၤ ၂:၂-၃)

ဖဲန့ၣ်အခါပှၤအံၣ်စရူလးဖိသ့ၣ်တဖၣ်၊ လၢပှၤစီဆုံလၢပှၤသ့ၣ်တဖၣ်အယိကကဲထီၣ်တၢ်အခိၣ်အနၢ်ဒီးကဆုၢ်အဝဲသ့ၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ၊ **လံာ်ဝံၤယဂျါယၤ သး၂၆** န့ၣ်လီၤ။

“ဒီးယကဒုးအိၣ်ထီၣ်က့ၤန့ၣ်ပှၤစံးညိၣ်ကွီၢ်ဒ်လၢအကိၢ်ခိၣ်အသးန့ၣ်၊ ဒီးန့ၣ်ပှၤကူၣ်လိာ်အသး ဒ်လၢ အခိၣ်ထံးအသးန့ၣ်လီၤ။ လၢတၢ်န့ၣ်အလီၢ်ခဲတၢ်ကကိးန့ၣ်လၢတၢ်တီတၢ်လီၤ အခူအဂ့ၢ်၊ ဝဲလၢအကလုာ်တီလီၤ။”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ။ ပှၤစီဆုံလၢပှၤသ့ၣ်တဖၣ်ကကဲထီၣ်တၢ်အခိၣ်ဒီးကဆုၢ်ပှၤအံၣ်စရူလးဖိန့ၣ်တကးဘၣ်၊ ကဟတၢ်ဒီးကဆုၢ်တၢ်စ့ၢ်ကိးလၢ၊ ပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိကိးဂၤဒဲးန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ၊ **လံာ်စံးထီၣ်ပတြၢ ၄၅:၁၆** န့ၣ်လီၤ။

“လၢနဟ်တဖၣ်အလီၢ် နဖိတဖၣ်ကအိၣ်ဝဲလၢ နကဟ်လၢပဒိၣ်ဖးဒိၣ်တဖၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ဒီဘ့ၣ်ညါအပူၤလီၤ။”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ။ ပှၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ကဟဘၣ်ဟီၣ်ခိၣ်ဒီဘ့ၣ်ညါအဂ့ၢ်န့ၣ် ကမ့ၢ်ပှၤအခိၣ်အထူအယိာ်လီၤ။ တချူးလၢပကဃုသ့ၣ်ညါဘၣ် တၢ်အၢၣ်လီၤအီၤလီၤအတၢ်မၤလိာ်သ့ၣ်တဖၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ် ကဆိကတၢ်ပက

ဖးသကိး, လံာ်ကလးတံ ၄:၂၂-၂၈ န့ာ်တက့ာ်.

“အဂ့ာ်ဒ်အံာ်, တာ်ကွဲးအသး, လာစီအာတြာဟာာ်အိာ်ဒီးအဖိခွါခံဂ, တကလးကုာ်မုာ်, ဒီးတကလး သဘျာမုာ်လီာ်.- ”

ဘာ်ဃးဒီးလံာ်စီဆံ့အဆာသ့ာ်တဖာ်လးအဖိခိာ်အံာ်န့ာ် ပှာတံာ်မာဖိစီပီလူးအနီာ်ကစာ်ဒဲ, ဟ့ာ်တံာ်အ ဒီးအတံာ်ဒီးတံာ်ပနီာ်ခံမံာ်လး, တံာ်လး စီအာတြာဟာာ်န့ာ် အမါအိာ်ခံဂဒီးအဖိသ့ာ်တဖာ်န့ာ် မ့ာ်စ့ာ်ကီးတံာ်အာာ် လီာ်အီလီာ်ခံမံာ်န့ာ် ပထံာ်ဘာ်လီာ်.

စီအာတြာဟာာ်အမါအဆိကတံာ်တကန့ာ် မ့ာ်ဒဲတံာ်အချံအသ့ာ်လး အဘာ်ဃးဒီးတံာ်အာာ်လီာ်အီလီာ် အတံာ်ပနီာ်န့ာ်လီာ်. အဝဲအမံာ်မ့ာ် နီာ်စးရါဒီးထီာ်ဖိအဖိခွါစီအံာ်စဲးန့ာ် ပထံာ်ဘာ်လီာ်.

တံာ်လးစီအာတြာဟာာ်အမါခံဂတကအံာ်အဂ့ာ်န့ာ် ပကထံာ်ဘာ်အီဒ်သိး, တံာ်အာာ်လီာ်အီလီာ်အဂတ မံာ်လးပကချာသ့ာ်ညါဘာ်အီအဂ့ာ်လီာ်. (တံာ်အာာ်လီာ်အီလီာ်အတံာ်မလိာ်)အမံာ်မ့ာ် နီာ်ဟးကံာ်ဒီးအဖိခွါအမံာ် မ့ာ်, စီယံးရုမးဒုလးန့ာ်လီာ်.

မ့ာ်ဝဲလီာ်. လးအမါခံဂအပီ စီအာတြာဟာာ်အဖိသ့ာ်တဖာ်အံာ်န့ာ် ကဲထီာ်တံာ်အာာ်လီာ်အီလီာ်ခံမံာ် အဂ့ာ်န့ာ် ပထံာ်ဘာ်လီာ်. ဒ်သိးပတသ့ာ်ညါနီာ်ပာ်အီထံထံဆးဆးအဂီာ်, မံပကပာ်ဖျါအီလး တံာ်ဂီလးအအိာ် ဒီးလံာ်မဲာ်ဖျါန့ာ်တက့ာ်.

စီအာတြာဟာာ်

အမါတတက	အမါခံဂတက
နီာ်စးရါ	နီာ်ဟးကံာ်
စီအံာ်စဲး	စီယံးရုမးဒုလး
တံာ်အာာ်လီာ်အီလီာ်အဖိသ့ာ်တဖာ်	ကုာ်မုာ်ဒီးအဖိသ့ာ်တဖာ်
ပှာအံာ်စရုလးဖိလးနီာ်သးတကပး	ပှာအံာ်စရုလးလးအဘာ်ထွဲဒီးတံာ်ဖဲးတံာ်ညာ်
(ကလးတံ ၆:၁၆)	(ကလးတံ ၄:၂)

၂. တံာ်မလိာ်တံာ်သိာ်တံာ်သီအတံာ်အာာ်လီာ်အီလီာ်

ဘာ်ဃးဒီးတံာ်ဂုာ်အံာ်န့ာ် မ့ာ်ဒဲကစာ်ယွာ်အတံာ်အာာ်လီာ်အီလီာ် ခံမံာ်တမံာ်လးပကဃုသ့ာ်ညါအီလီာ်. ကစာ်ယွာ်ဟ့ာ်လီာ်တံာ်မလိာ်ဆူ စီမိဂ်ဖဲကစာ်စံးနီာ်န့ာ်လီာ်. လးလံာ် ၃မိဂ်ဒီး ၅မိဂ်အပူ တံာ်မလိာ်အိာ်အ ဘီ (၃၆၀၀)ဘီဒီးတံာ်မလိာ်အဘီ (၁၀)န့ာ် အိာ်ဝဲစ့ာ်ကီးလီာ်.

ဘာ်ဃးဒီးတံာ်အာာ်လီာ်အီလီာ်အံာ်န့ာ်ပှာအုာ်ခိာ်တံာ်န့ာ်မ့ာ်ဒဲ စီမိဂ်လီာ်. ဖဲ **လံာ်ကလးတံ ၃:၁၇** အပူ န့ာ် ပထံာ်ဘာ်လး ကစာ်ယွာ်ဟ့ာ်တံာ်အာာ်လီာ်အီလီာ်အံာ်န့ာ် ပထံာ်ဘာ်လီာ်.

“ဒီးယံးတံာ်အံာ်, တံာ်အာာ်လီာ်အီလီာ်လးယွာ်မးကျာပာ်အီန့ာ်, တံာ်သိာ်တံာ်သီအိာ်ထီာ်လးအလီာ်ခံ အနံာ်လျံာ်ကယးသးဆဲးန့ာ်, မးဟးဂီဝဲတုာ်တံာ်ဖဲးပာ်ကမ့ာ်တံာ်ကလီကလီန့ာ်တသ့ဘာ်.”

တံာ်လး, တံာ်မလိာ်အတံာ်အာာ်လီာ်အီလီာ်သ့ာ်တဖာ်အံာ်ဘာ်တံာ်ဟ့ာ်လီာ်အီလးတံာ်လီာ်ဆီအပူဒီးမး

လီးဖးဘၣ်အသးဒီးစီးအကြာဟၣ်အချံအသၣ်အဂီၢ်တၢ်အာၣ်လီၤအီၤလီၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်အာၣ်လီၤအီၤလီၤလၢ အဘၣ်ထွဲဒီးစီးအကြာဟၣ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်အာၣ်လီၤအီၤလီၤအခိၣ်ထံးဒီး, တၢ်လၢတၢ်မၤလိာ်အတၢ်အာၣ်လီၤအီၤလီၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် တၢ်ဆၢကတီၢ်ပူၤကွံာ်အနံၣ် (၃၀)ဝံၤမးဘၣ်တၢ်ဟံၣ်ဖျိာ်အီၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

ကစၢ်ယွၤဟ့ၣ်လီၤတၢ်မၤလိာ်အတၢ်အာၣ်လီၤအီၤလီၤဆူ ပုၤအံၣ်စရုလးဖိသ့ၣ်တဖၣ်အခိၣ်ဝံၤဒီး, ဖဲပုၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢအလူၤပိာ်ထွဲတၢ်မၤလိာ်အတၢ်အာၣ်လီၤအီၤလီၤ တၢ်ဂၤလၢလၢန့ၣ် ကမၤန့ၢ်တၢ်အာၣ်လီၤအီၤလီၤဘၣ်ဃးဒီးသးလၢအမူဝဲန့ၣ်အဂီၢ်လီၤ. ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **၃မိၤ၅၅ ၁၈:၅** န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးသ့ဘၣ်တၢ်န့ၢ် ယလုာ်ယလုာ်, ဒီးယတၢ်စံၣ်ညီၣ်တဖၣ်, လၢပုၤလၢအမၤအီၤန့ၣ်ကမူဝဲလၢအီၤလီၤ. ယဲဒၣ်အံၤယမ့ၢ်ယွၤလီၤ.”

ဘၣ်ဆၣ်ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် လူၤပိာ်ထွဲတၢ်မၤလိာ်သ့ၣ်တဖၣ်တသ့ဝဲခဲလၢာ်ဘၣ်အဂီၢ်န့ၣ်, ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်ယၤကိာ် ၂:၁၀** န့ၣ်လီၤ.

“အဂီၢ်ဒ်အံၤ, ဖဲဒၣ်ပုၤလၢအတၢ်န့ၢ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီခဲလၢာ်, ဒီးမၤကမၣ်တၢ်တထံၣ်နီၤန့ၣ်, ကဲလၢပုၤဂုၤဘၣ်တၢ်လၢတၢ်ခဲလၢာ်အယိလီၤ.”

လၢတၢ်န့ၣ်အယိ, လၢပုၤအံၣ်စရုလးဖိတၢ်အဂီၢ်န့ၣ် ကမၤန့ၢ်တၢ်အာၣ်လီၤအီၤလီၤဘၣ်ဃးဒီးတၢ်မူအဂီၢ်န့ၣ်မၤဝဲတထီၣ်ဘးန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် ပုၤတၢ်မၤဖိစီၤပီၤလူးစ့ၢ်ကီး, ကွဲးတၢ်ဖဲ, **လံာ်ကလၢတံ ၃:၁၃** န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

“ခရံၣ်ဘၣ်ဆိၣ်အလၢပဂီၢ်သတးဒီး, ပုၤက့ၤပုၤလၢ တၢ်ဆိၣ်အဘၣ်ဃးဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်သီအပူၤလီၤ.”

ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် ပုၤတၢ်မၤဖိစီၤပီၤလူးစံးဝဲလၢ, ပုၤအံၣ်စရုလးဖိသ့ၣ်တဖၣ်ကဘၣ်ဟၢတၢ်ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်လၢတၢ်ပွဲၤန့ၣ်မၤဝဲတန့ၢ်ဘၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယိပုၤသ့ၣ်တဖၣ်, လၢကစၢ်ယွၤအမဲာ်ညါန့ၣ် တၢ်တီတၢ်လိၤစ့ၢ်ကီးအိၣ်ဝဲတသ့ဘၣ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

တၢ်န့ၣ်တဖၣ်ဝံၤဒီးစီးပီၤလူးစံးအဝဲသ့ၣ်လၢ, စီးအကြာဟၣ်အချံအသၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢအမ့ၢ်, နီၢ်သးအတၢ်ဘၣ်ထွဲပုၤအံၣ်စရုလးဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်, တၢ်လၢတၢ်သိၣ်တၢ်သီအတၢ်အာၣ်လီၤအီၤလီၤတဖၣ်အံၤန့ၣ်, ပုၤအံၣ်စရုလးဖိသ့ၣ်တဖၣ်လူၤပိာ်ထွဲဝဲတန့ၢ်ဘၣ်အယိ, ကဘၣ်အိၣ်မူဝဲဒၣ်လၢတၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၢ်အတၢ်အာၣ်လီၤအီၤလီၤအဖီလၢဒီးကဘၣ်ဟံးန့ၢ်တၢ်ဆိၣ်ဂုၤဆိၣ်ဝါအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်သီဒီးတၢ်ဆိၣ်ဂုၤဆိၣ်ဝါအဂီၢ်န့ၣ် ပနၢ်ဟံၣ်လံအယိ, ပကလဲၤကဒီးဆူ **လံာ်ကတၢ်တံ ၃:၁၉** လၢ အမ့ၢ်လံာ်စီဆုံဖိတဆၢလၢအကကဲထီၣ်တၢ်သံကွၢ်လၢပဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

“မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်သီမ့ၢ်မနုၤလဲၣ်. မ့ၢ်တၢ်ဟံၣ်အါထီၣ်အီၤလၢတၢ်ကမၣ်တဖၣ်အယိ တုၤလၢအချံအသၣ်လၢတၢ်စံးဟံၣ်ဘၣ်ဃးဒီးအီၤကဟဲဝဲ, ဒီးဘၣ်တၢ်စံၣ်ညီၣ်ဝဲလၢကလူးတဖၣ်, လၢပုၤအိၣ် လၢခံဒီ ဘၣ်စၢၤတၢ်အစုပူၤလီၤ.- ”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လၢတၢ်သိၣ်တၢ်သီအတၢ်ပညီၣ်အံၤမ့ၢ်တၢ်ဒ်လဲၣ်.

အတၢ်စံးဆၢကအိၣ်ခံတီၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

(က) လၢတၢ်အတၢ်သီအိၣ်ထီၣ်အယိတၢ်သိၣ်တၢ်သီသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်လီၤအီၤလီၤ. (ကစၢ်ခရံၣ်ဟဲတုၤလီၤအခါဒၣ်လဲၣ်အပူၤလီၤ.)

တၢ်လၢတၢ်သိၣ်တၢ်သီအိၣ်ထီၣ်အဘီ(၃၆၀၀)အံၤန့ၣ် မၤကဲထီၣ်တၢ်ဒ်သိးပုၤအံၣ်စရူလးဖိသ့ၣ်တဖၣ် ကမၤတၢ်သိၣ်ဃီၣ်ဆူတၢ်ဒဲးဘးလၢအအါထီၣ်ကီၢ်ထီၣ်အဃိဒီးကဆှၢဝဲဆူတၢ်ပီၤယၢ်လီၤက့ၤအသးအကီၢ်လီၤ.

တၢ်ကတိၢ်ဖိတဘီလၢအမ့ၢ် “မၤတဂ့ၤ”အံၤန့ၣ်, မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီခဲလၢာ်အကီၢ်ဒီးကမၤဆဲးလီၤစ့ၤလီၤ တၢ်ဒဲးဘးအကီၢ်န့ၣ်ပုၤဘၣ်သူအီၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

(ခ) တၢ်မၤလိာ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢ အမ့ၢ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီတဖၣ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်အကဒုတမံလၢပုၤအံၣ်စရူလးဖိ သ့ၣ်တဖၣ်အဘၣ်ထွဲဒီးနီၢ်သးတကပၤသ့ၣ်တဖၣ်အကီၢ်လီၤ. ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **ဇူတြီၤ ၁၀:၁** န့ၣ်လီၤ.

“အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, တၢ်သိၣ်တၢ်သီအိၣ်ဒီးတၢ်ဂ့ၤလၢအကဟဲဝဲန့ၣ်အကဒု, တမ့ၢ်ဘၣ်တၢ်န့ၣ်အက့ၢ်အဂီၤဒၣ်ဝဲ ဘၣ်သတးဒီး, မၤဝဲဒီးတၢ်လုၢ်တၢ်ဟံၣ်ဒ်လီၤလီၤ, လၢပုၤဟံၣ်ထီၣ်တန့ၣ်ဘၣ်တန့ၣ်တထံၣ်ဃီၣ်န့ၣ်, မၤလၢမၤပုၤပုၤလၢ အလဲၤဃီၤဆူအအိၣ်န့ၣ်တသ့ဘၣ်နီၣ်တဘျီဘၣ်လီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လၢတၢ်သိၣ်တၢ်သီအံၤန့ၣ်လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အကီၢ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ပုၤအံၣ်စရူလးဖိလၢနီၢ်သး တကပၤသ့ၣ်တဖၣ်အကီၢ်, မ့ၢ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီလၢအရ့ဒိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ဒီး, မ့ၢ်စ့ၢ်ကီးတၢ်သိၣ်က့ၤသီက့ၤတၢ်လၢအပုၤဒီး တၢ်အကဒုဒီးတၢ်အဒိအတဲာ်န့ၣ်လီၤ.

လံာ်စီဆုံအဆၢဒိၣ်တမံလၢအမ့ၢ် ၂မိၤဂ့ၤအဆၢဒိၣ် (၁၂)အပူၤန့ၣ် တၢ်ကွဲးအသးလၢအမ့ၢ်ပုၤအံၣ်စရူလး ဖိသ့ၣ်တဖၣ်မၤန့ၢ်တၢ်အဆိကတၢ်လၢအမ့ၢ်, ဘျီလဲၤကဟံၣ်အတၢ်သိၣ်တၢ်သီန့ၣ် ပကဟံးန့ၢ်တၢ်အဒိဒီးပကမၤ သ့ၣ်ညါဘၣ်အီၤတက့ၢ်.

တၢ်လၢဘျီလဲၤကဟံၣ်အဝဲအံၤန့ၣ်အိၣ်ဒီးအထူအသန့ဒီးတၢ်အဝဲအံၤလၢပုၤခရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်အကီၢ်န့ၣ် မ့ၢ် တၢ်မၤလိတမံလၢအရ့ဒိၣ်မးန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်မနုၤအဃိလဲၣ်န့ၣ်, ပုၤတၢ်မၤဖိစီပီလူးစံးဘၣ်ပုၤဖဲ, **၁ကရံၣ်သူးဂျး၇** န့ၣ်အသိး, တၢ်လၢဘျီလဲၤကဟံၣ်အသိဖိအံၤန့ၣ်ကဲထီၣ်တၢ်အဒိတမံမံၤန့ၣ်အိၣ်ထီၣ်ဝဲအဃိလီၤ.

“မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး ဒ်သ့မ့ၢ်တၢ်တဘၣ်ဘၣ်ဒီးကိၣ်မံၣ်ဘၣ်ဒီး, ဒ်သိးသုကကဲထီၣ်တၢ်တဖျၢၣ်လၢ အသိ သတးဒီး, မၤကဆိကွံာ်ကိၣ်မံၣ်လီၤလံၤန့ၣ်တက့ၢ်. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ပတၢ်ဘျီလဲၤကဟံၣ်ခရံၣ်န့ၣ်, ဘၣ်တၢ်မၤသံအီၤ လၢပကီၢ်စ့ၢ်ကီးလီၤ.- ”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လၢဘျီလဲၤကဟံၣ်အသိဖိန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်ကစၢ်ယုၣ်ဂ့ၤခရံၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဖဲလံာ်မၤတၢ် ၃:၂၁, အတၢ်ကွဲးအသးအသိး, “အဝဲဒၣ်, တချူးတၢ်ခဲလၢာ်ဘၣ်တၢ်မၤက့ၤအသးဒီး, မူခိၣ်ဘၣ်တူၢ်လိာ်အီၤ, ဒ်ယွၤစံးဟံၣ်ဝဲလၢ အဝဲစီဆုံအထးခိၣ်လၢပုၤလၢကစၢ်လံၤလံၤအသိးန့ၣ်လီၤ.” န့ၣ်အခီ ပညါမ့ၢ်ဒၣ် ကစၢ်ယွၤအဘီအမုၢ်လၢဟီၣ်ခိၣ်တကပၤအိၣ်ထီၣ်အသးဖဲအနံၣ်တကထီၣ်အပူၤန့ၣ် ကစၢ်ယုၣ်ဂ့ၤကပၤ တၢ်အမုၢ်နံၤသ့ၣ်တဖၣ်ကအိၣ်ထီၣ်ဝဲလီၤ.

တၢ်လၢ, တၢ်သိၣ်တၢ်သီအတၢ်အာၣ်လီၤအီၤလီၤတဖၣ်အံၤန့ၣ် တဆှၢဘၣ်ပုၤအံၣ်စရူလးဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဆူ တၢ်မူအအိၣ်ဘၣ်ဆၣ်, ပုၤတနီၤဘၣ်တၢ်ဆှၢအီၤဆူကစၢ်ခရံၣ်အအိၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်လၢတၢ်သိၣ်တၢ်သီအတၢ်အာၣ်လီၤ အီၤလီၤအဃိန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်ကလၢတံ ၃:၂၄** န့ၣ်လီၤ.

“မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်သီမ့ၢ်ပုၤသိၣ်လိနဲၣ်လိတၢ်တဂၤလၢအကဆှၢပုၤဆူခရံၣ်န့ၣ်, ဒ်သိးပက ဘၣ်တၢ်ဟံၣ်တီဟံၣ်လီၤပုၤလၢတၢ်န့ၣ်လီၤ.- ”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ပုၤယူၤဒၤဖိတနီၤသ့ၣ်တဖၣ်သ့ၣ်ညါလီၤအတၢ်လီၤတူၢ်လီၤကံၢ်ဒီးဃာ်တရံးအသးဆူကစၢ်ခရံၣ်

အအိန်နပ်ပထံတော်ဘုရားလီ။ ဘုရားဆရာပုဂံအိန်စရုလးဖိလောအအိန်လီတော်သွန်တဖန်နုတ်တံကမအသးဒီးအီနုတ်
ကမုတ်တံဒ်လဲဉ်။ တံစံးဆာနုတ်ပကထံတော်ဘုရားဖဲ၊ **လံာ်ဝံယဂျါယာ ၄၅:၁၇** နုတ်လီ။

**“အံာ်စရုလးကတုလောတံအုာ်ကုဒိန်ကုအီအထူအယိာ်လောယွအပူလီ။ သုမဲာ်တဆူး၊ ဒီးသုက
ဟံဆူးဘုရားသုမဲာ်အစီစီအယုာ်ယုာ်ဘုရားလီ။”**

လံာ်စီဆုတဆာအတံကွဲးအံနုတ်၊ မုတ်တံဂုာ်တမံလော အဒူးနဲဉ်ဖျါပာ်စာလောတံကမအသးဂုာ်ဂုာ်နုတ်
ပထံတော်ဘုရားလီ။ ဘုရားဆရာတံအံကကဲထီဉ်အသးဒ်လဲဉ်။ ဒ်သီးပကနာ်ပာ်အီအဂီပကဘုရားသုသုညါတံဘုရား
ဃးဒီးတံဂုာ်လောအမုတ်ကစာ်ယွအတံအာဉ်လီအီလီသောတံတတံအဂုာ်နုတ်လီ။

၃. တံအာဉ်လီအီလီအသီ

ဘုရားဃးဒီးတံအာဉ်လီအီလီအသီအံနုတ်မုတ်တံဂုာ်တမံလောအဒိဉ်အယိာ်ဒီးပုာ်သုညါဒုာ်ထဲစုာ်နုတ်
ပထံတော်ဘုရားလီ။ လောနုတ်တကးဘုရား၊ တံလောတံအိဉ်ဖျိဉ်သုဉ်တဖန်၊ အခဲအံဘုရားအိဉ်ဒုာ်လောတံအာဉ်လီအီလီ
အသီအဖီလံာ်နုတ်ပုာ်ခရံဉ်ဖိသုဉ်တဖန်နာ်ပာ်ကမုတ်တံနုတ်ပထံတော်ဘုရားလီ။ ဘုရားဆရာတံဂုာ်သုဉ်တဖန်အံတမုတ်
ဘုရားအဂုာ်နုတ်ပကထံတော်ဘုရားဖဲ၊ **ဝံယံးရမံယာ ၃၁:၃၁-၃၄** နုတ်လီ။

**“ကွာ်ကွာ်၊ ယွာ်စံးဝဲဒုာ်၊ မုာ်နံတဖန်ကဟဲဝဲလော ယကအာဉ်လီအီလီတံအသီဒီးအံာ်စရုလးအပူဟံဉ်
ဖိဒီးယူဒါအပူဟံဉ်ဖိလီ။ တမုာ်ဘုရားဒ်တံအာဉ်လီအီလီလောယအာဉ်လီဒီးအဟံတဖန်၊ ဖဲမုာ်တနံလောယဟံး
ဃာ်အစုဒ်သီးယကဒူးဟးထီဉ်ကွံာ်အီလောကီအဲကူပတူးအပူအသီးနုတ်ဘုရား။ တံအာဉ်လီအီလီနုတ် မုာ်အမာ
ဟးဂီလီ။ ဒီးယညါကွံာ်အီ၊ ယွာ်စံးဝဲဒုာ်- မုာ်အံာ်မုာ်တံအာဉ်လီအီလီလောယကအာဉ်လီအီလီဒီးအံာ်စ
ရုလးအပူဟံဉ်ဖိယကဟံဉ်သိဉ်တံသီလောအသးကံာ်ပူ၊ ဒီးယကွဲးအီလောအသးအလီ၊ ဒီးယကကဲထီဉ်အ
ကစာ်၊ ဒီးအဝဲသုဉ်တဖန်နုတ် ကကဲထီဉ်ယခုယပုာ်လီ။ ဒီးတသိဉ်လိလောဘုရားတကပုာ်လောအယာ၊ တကအဒိပုာ်
တံ၊ ဒီးစံး၊ သုညါယွာ်တကုာ်နုတ်ဘုရား။ အဂုာ်ဒ်အံာ်၊ ပုာ်ကသုညါယာခဲလောလောအဆံးဟံလောအဒိဉ်၊ ယွာ်စံးဝဲဒုာ်
အဂုာ်ဒ်အံာ်၊ ယကပျါအတံကမုတ်၊ ဒီးယတသုဉ်နီဉ်ထီဉ်ကုာ်လောဘုရားအတံဒီးဘးနုတ်ဘုရား။”**

ဘုရားဃးဒီးတံအာဉ်လီအီလီအသီအဝဲအံနုတ် ပုာ်အံာ်စရုလးဒီးအဒုာ်(၁၂)ဒုာ်တဖန်ကဘုရားလူပိာ် ထဲ
ဝဲဒ်သီးသီးအဂုာ်နုတ် ပထံတော်ဘုရားလီ။ ဘုရားမနုတ်အယိလဲဉ်နုတ်၊ တံလောကစာ်ယွာ်အံ မာ်တံအာဉ်လီအီလီဒီးစီ
အကြာဟံဉ်အံနုတ်အဝဲတသးပုာ်နီဉ်ဝဲလောတကုာ်ဘုရားနုတ်လီ။ ပကထံတော်ဘုရားဖဲ၊ **လံာ်ဝံယဂျါယာ ၄၁:၈** နုတ်လီ။

**“ဒီးနဲဒုာ်ယခုယပုာ်အံာ်စရုလး၊ ယကီာ်လောယဃုထာအီ၊ ယတံသကီး စီအကြာဟံဉ်အချံ
အသုဉ်၊-”**

ဘုရားဃးဒီးတံဂုာ်အံနုတ် ပကထံတော်ဘုရားကဒီးဖဲ **လံာ်ယကီာ် ၂:၂၃** နုတ်လီ။

**“ဒီးလံာ်နုတ်လောထီဉ်ပုာ်ထီဉ်လောအစံးဝဲဒုာ်၊ ဒီးစီအကြာဟံဉ်နုတ်ယွာ်၊ ဒီးတံဟံကဲလောတံတံတံလီ
လောအဂီ၊ ဒီးတံကံးအီလောယွာ်အတံသကီးလီ။”**

ကစာ်ယွာ်အနီကစာ်စံးဝဲလော၊ တံလောစီအကြာဟံဉ်အံနုတ်၊ ကအုာ်ကုဒိန်ကုပုာ်အံာ်စရုလးဖိသုဉ်တ
ဖန်နုတ်လီ။ ဘုရားဃးဒီးတံဂုာ်အံကစာ်ယွာ်ကမလောထီဉ်ပုာ်ထီဉ်တံဒ်လဲဉ်။

စီအကြာဟံဉ်ကမအိဉ်ထီဉ်တံဘုရားဃးဒီးတံအာဉ်လီအီလီအသီဒီးပုာ်အံာ်စရုလးဖိဒ်သီး အဝဲ

သွန်အတားဒဲးဘးကဘဉ်တၢ်ပျၢ်ကွၢ်အိၤဒီးကအိၣ်ဃူအိၣ်ပွါကွၢ်ဒီးကစၢ်ယွၤအဂီၢ်န့ၣ်အဝဲကမၤဝဲလီၤ.

တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ခဲလၢာ်အံၤန့ၣ် ကမၤအသးဖဲ, ကစၢ်ယွၤအဘီအမုၢ်လၢဟီၣ်ခိၣ်တကပၤကအိၣ်ထီၣ်အခါ ဒီးမ့ၢ်စ့ၢ်ကီးဟီၣ်ခိၣ်သာဘ့ၣ်တဘ့ၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘဉ်မနုၤအပယိၣ်လဲၣ်န့ၣ်, ဖဲအခုအခါန့ၣ်ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ် ကဃုကစၢ်ယွၤလၢအထူအယိၣ်န့ၣ်ဒီး, ကဟဲထီၣ်ဆူပုၤအံၣ်စရုလးဖိသ့ၣ်တဖၣ်အအိၣ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘဉ်ဖဲ, **လံာ်ဝံစကၤရယုၤ ၈:၂၀-၂၃** န့ၣ်လီၤ.

“တၢ်သးမုၢ်ဂီၢ်မုၢ်အယွၤစံးဝဲဒ်အံၤ, ပုၤဂီၢ်မုၢ်ဒီးပုၤတုၢ်ဖိလၢအါတုၢ်ကဟဲဒ်ဒီးလီၤ. ဒီးပုၤအိၣ်ဝဲဆိးဝဲလၢတုၢ်တဖျၢၣ်အပူၤကလဲၤဆူအကတဖျၢၣ်ဒီးစံး, လဲၤဃုကညးသကိးယွၤချ့ချ့, ဒီးဃုသကိးတၢ်သးမုၢ်ဂီၢ်အယွၤတက့ၢ်. ယကလဲၤလီၤ, ယဲဒ်လဲၤစ့ၢ်ကီးလီၤ.”

“ဒီးပုၤအါကလုာ်ဒီးပုၤကလုာ်ဆူၣ်တဖၣ်ကဟဲဃုတၢ်သးမုၢ်ဂီၢ်မုၢ်အယွၤလၢယရူၤရုလုာ်အပူၤ, ဒီးဃုကညးယွၤလီၤ.”

“တၢ်သးမုၢ်ဂီၢ်အယွၤစံးဒ်အံၤ, တၢ်လၢမုၢ်နံၤတဖၣ်န့ၣ်ပုၤဆဲးဆဲးဂၤလၢ ပုၤကလုာ်ခဲလၢာ်အကျါန့ၣ် ကဟံးဃာ်တၢ်, ကဟံးဃာ်ဒ်လဲၣ်ပုၤယုၤဒုၤဖိတကအဆူအသရုၤ, ဒီးစံး, ပကလဲၤတၢ်ဒီးသုလီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ပနၢ်ဟူလၢကစၢ်အိၣ်ဝဲဒီးသုလီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်ခဲလၢာ်, ဒ်သိးကအိၣ်ဘဉ်လၢတၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤအသီအဖိလၢအဂီၢ်န့ၣ်အဝဲသ့ၣ်ကဃုထၢတၢ်လၢအနီၢ်ကစၢ်ဒ်ဝဲအဂ့ၢ်န့ၣ်, ပကထံၣ်ဘဉ်ဖဲ, **လံာ်ဝံယရူၤယုၤ ၂:၃** န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးပုၤဂီၢ်မုၢ်အါကလုာ်ကလဲၤဒီးစံး, ဟဲ, လဲၤထီၣ်သကိးဆူယွၤအကစၢ်, ဆူစီၤယၤကိာ်အကစၢ်အဟံၣ်န့ၣ် တက့ၢ်. ဒီးကနဲၣ်လိပုၤလၢအကျဲတဖၣ်, ဒီးပကဟိာ်အကျဲဖိကပူၤဖိလီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, လၢစံးယိၣ်အပူၤန့ၣ် တၢ်သိၣ်တၢ်သီကလဲၤထီၣ်, ဒီးယွၤအကလုာ်ကထါလၢယရူၤရုလုာ်အပူၤလီၤ.”

လၢလံာ်စီဆုံတဆၢအံၤအပူၤ, တၢ်ကတိၤတဘီလၢအမုၢ်,-

“ကနဲၣ်လိပုၤလၢ အကျါတဖၣ်, ဒီးပကဟိာ်အကျဲဖိကပူၤဖိလီၤ.” အံၤန့ၣ် မ်ကဟံးသ့ၣ်ဟံးသးဘဉ်အီၤတက့ၢ်.

He will teach us of his ways and we will walk in his parths.

တၢ်ကတိၤဖိတဘီလၢအမုၢ် “အကျဲတဖၣ်” His way အံၤမ့ၢ်တၢ်ဒ်လဲၣ်တဖၣ်လဲၣ်.

တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒ်, ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်, နၢ်ဟံးထီၣ်တၢ်တဆီဘဉ်တဆီဒီးပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ကကဲထီၣ်ပုၤတဖုလၢအမုၢ်, မဲးဖိဟီၣ်ခိၣ်လၢပီၣ်လဲၣ်နံၤ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, စီၤအၤတြၢဟဉ်အဖိသ့ၣ်တဖၣ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ပုၤအံၣ်စရုလးဖိနီၢ်နီၢ်န့ၣ်ဒီးမ့ၢ်စ့ၢ်ကီး တၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤအသီအတၢ်အိၣ်မူအိၣ်ဂဲၤဒီးအတၢ်ကတိၤသ့ၣ်တဖၣ်လီၤ.

ဒ်သိးပုၤအုၣ်ခိၣ်တၢ်တကအိၣ်လၢ တၢ်သိၣ်တၢ်သီအတၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤန့ၣ်, လၢတၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤအသီစ့ၢ်ကီးပုၤအုၣ်ခိၣ်တၢ်တကအိၣ်စ့ၢ်ကီးလီၤ. ပကထံၣ်ဘဉ်ဖဲ, **လံာ်ဝံမၤလကံ ၃:၁** န့ၣ်လီၤ.

“ကွၢ်ကွၢ်, ယကမၤလီၤ ယကလူးတက, ဒီးကကတဲၤကတိၤကျဲဖိကပူၤဖိလၢယမဲာ်ညါ, ဒီးကစၢ်လၢသုဃုအီၤကဟဲဆူ အတၢ်လုာ်ဟံၣ်ပုၤသတူၢ်ကလၢာ်, တၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤအကလူးလၢအဘဉ်သးသးတကဒ်လဲၣ်လီၤ. ကွၢ်ကွၢ်, ကဟဲဝဲလီၤ. တၢ်သးမုၢ်ဂီၢ်မုၢ်အယွၤစံးဝဲဒ်အံၤ,”

မှီဝဲလီၤ. တၢ်လၢကစၢ်ယုၣ်ရှုးအံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်အၢၣ်လီၤအိၣ်လီၤအသိၣ် အပူၤအုၣ်ခိၣ်အသးဒီးမ့ၢ်စ့ၢ်ကိးတၢ်အိၣ်ဖှိၣ်အခိၣ်စ့ၢ်ကိးလီၤ.

တၢ်လၢတၢ်အၢၣ်လီၤအိၣ်လီၤအသိၣ်အဝဲအံၤ, လၢပူၤကလုာ်သ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်ဟ့ၣ်တၢ်အုၣ်ခိၣ်အသးလၢကျဲၤဒ်လဲၣ်တဖၣ်လဲၣ်. တၢ်စံးဆၢန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်စ့ၢ်တြီၤ ၁၀:၁၆-၁၇** အပူၤန့ၣ်လီၤ.

“တၢ်အံၤမ့ၢ်တၢ်အၢၣ်လီၤအိၣ်လီၤလၢ ယကမၤဒီးအိၣ်လၢမ့ၢ်န့ၣ်တဖၣ်အလီၢ်ခဲန့ၣ်, ယကမၤလီၤယတၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢအသးကံာ်ပူၤ, ဒီးယကကွဲးအိၣ်လၢအသးအလီၢ်, ဒီးအတၢ်ဒဲးဘးဒီးအတၢ်အတၢ်သီန့ၣ်ယတသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်လၢဘၣ်.”

လၢလံာ်စီဆံၣ်အဆၢသ့ၣ်တဖၣ်အပူၤ, ကစၢ်ယုၣ်စံးဝဲလၢ “အသးကံာ်ပူၤဒီးအသးအလီၢ်” န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ် ပူၤအံၣ်စရုလးဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဂ့ၢ်ဒီး ကစၢ်ယုၣ်ကမၤတၢ်လၢ အဝဲသ့ၣ်အဂီၢ်န့ၣ် မ့ၢ်စ့ၢ်ကိး တၢ်အၢၣ်လီၤအိၣ်လီၤအသိၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကတိၤဖိတဘီလၢအမ့ၢ်, “မ့ၢ်န့ၣ်တဖၣ်အလီၢ်ခဲ” (After Those days) အံၤန့ၣ်ကမ့ၢ်တၢ်မနုၤသ့ၣ်တဖၣ်လဲၣ်.

လံာ်မးသဲ ၂၃:၃၈, “ကွၢ်ကွၢ်, တၢ်လဲၤသဒၣ်သ့ၣ်ဟံၣ်အိၣ်သယုာ်လီၤ” အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ် ကစၢ်ယုၣ်ရှုးအတၢ်ကတိၤဒီး, မ့ၢ်န့ၣ်လၢကစၢ်ယုၣ်လဲၤသဒၣ်ကွံာ်ပူၤအံၣ်စရုလးဖိဒီးတၢ်ဆိၣ်ဂ့ၢ်ဆိၣ်ဝါစ့ၢ်ကိးလဲၤပူၤကွံာ်အဝဲသ့ၣ်ဒီးတၢ်သးခုကစီၣ်အစီၤအိၣ်ထီၣ်ဝဲအခုအခါန့ၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဆၢကတီၢ်အဝဲအံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်ကစၢ်ယုၣ်ကမၤဆၢအတၢ်ဒဲးဘးဒီးအတၢ်ကမၤခဲခဲအခုအခါန့ၣ်လီၤ. ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **ဝံးယံးရမံယၤ ၁၆:၁၈** အပူၤန့ၣ်လီၤ.

“ဒီးလၢအခိၣ်ထံးန့ၣ် ယကမၤဆၢအတၢ်ဒဲးဘးဒီးအတၢ်ကမၤခဲခဲလီၤ.”

မှီဝဲလီၤ. ပူၤအံၣ်စရုလးဖိသ့ၣ်တဖၣ်ကထံၣ်ဘၣ်တၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲဒီးတၢ်မၤတရီၤတပါအိၣ်အဆၢကတီၢ်အဝဲအံၤန့ၣ် ဘၣ်တၢ်ဒိလီၤအိၣ်အဝဲသ့ၣ်လၢ, ပူၤထူးပူၤတီၤတကဘၣ်တၢ်စံၣ်ညီၣ်အိၣ်လၢမ့ၢ်အူလုာ်သ့ၣ်တဖၣ်အပူၤအသိးန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ လံာ်လူကုာ် ၁၆:၂၃ အပူၤန့ၣ်လီၤ.

အဝဲအံၤပကလဲၤကဒီးဆူ တၢ်အၢၣ်လီၤအိၣ်လီၤအသိၣ်တမံၤအံၤကမၤတၢ်လၢပဂီၢ်ဒ်လဲၣ်န့ၣ် မံပကယုၣ်ညါဘၣ်အိၣ်တက့ၢ်.

(လံာ်ဝံးယံးရမံယၤ ၃၁:၃၃) ယကမၤယတၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢအသးကံာ်ပူၤ, ဒီးယကကွဲးအိၣ်လၢအသးအလီၢ်.

(NIV) – I will put my law in their minds, and write it on their heart.

(KJV) – I will put my law in their inward part and write it in their heart.

ကိၤလၢဝါအလံာ်မဲာ်ဖျၢၣ်လၢအမ့ၢ် (inword- လၢအအိၣ်ပူၤ)န့ၣ်လၢပူၤစ့ၢ်တြီၤဖိအကလိာ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လၢ “ferab” (Strong Hebrew#7130) ဒီးအခိၣ်ပညီၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, The center part (or) The mindပသးန့ၣ်ဒီး, လၢ NIV အပူၤန့ၣ် စ့ၢ်ကိးဘၣ်တၢ်ကွဲးအိၣ် ဒ်န့ၣ်အသိးန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

တၢ်အံၤအခိၣ်ပညီၣ်ကအိၣ်ဒ်လဲၣ်.

Put my Law in Their minds- ကထာန့ၣ်ဆူအအိၣ်ပူၤ (သး) န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကတိၤအဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ် ကစၢ်ယွၤအကလုာ်အကထါလၢ ဘၣ်တၢ်ကွဲးအိၤအသိးန့ၣ်ဒီး ပှၤခဲလၢကအိၣ် ဒီးတၢ်သ့ၣ်ညါန့ၣ်ဟံၢ်တၢ်ဒီး တၢ်တူၢ်လိာ်တၢ်န့ၣ် ကအိၣ်ထီၣ်ဝဲအဂ့ၢ်လီၤ.

ဘၣ်မနုၤအပိၤလဲၣ်န့ၣ်, ဖဲလံာ်ဝံၤဘးကူၣ် ၂:၁၄ အတၢ်ကွဲးအသိးန့ၣ်ဒ်အံၤလီၤ.

“အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ဟီၣ်ခိၣ်ကပွဲၤထီၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်ညါယွၤအလၢကတိၤ, ဒ်ထံလုာ်ဘၢပိၣ်လဲၣ်အသိးန့ၣ်လီၤ.”

ဖဲန့ၣ်အခါန့ၣ် ကစၢ်ယွၤအံၤန့ၣ်, “အဝဲကလုာ်လီၤကံၤလီၤအသးဆူ ပှၤကလုာ်သ့ၣ်တဖၣ်အဖီခိၣ်” န့ၣ်က အိၣ်ထီၣ်အပိၤ, တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ကကဲထီၣ်ဝဲလီၤတၢ်လီၤဆဲးန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ပှၤကလုာ်သ့ၣ်တဖၣ်ခဲလၢကန့ၣ်ဟံၢ်တၢ်ဘၣ်ဃးဒီးကစၢ်ယွၤအတၢ်သိၣ်တၢ်သီသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် လီၤ.

Write it in Their hearts. တၢ်ကကွဲးဘၣ်အသးလၢပှၤသ့ၣ်တဖၣ်အသးအဖီခိၣ် (အပူၤ) န့ၣ်လီၤ.

တၢ်လၢ (will) အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ် တၢ်သးအိၣ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, တၢ်ပညိၣ်တမံၤမံၤလၢကမၤဝဲအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

ပှၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢ အဒိကန့ၣ်ကစၢ်ယွၤအကလုာ်ကထါမ့ၢ်ဂ့ၤ ပှၤခဲဖုအံၤအတၢ်လီၤဆီလိာ်အသးသ့ၣ် တဖၣ်ဒီး, တၢ်ဒဲးဘးအဘူးအလဲလၢအမ့ၢ်တၢ်ကီတၢ်ခဲသ့ၣ်တဖၣ်အပူၤ ပှၤအံၣ်စရုလးဖိဒီးပှၤကလုာ်သ့ၣ်တဖၣ် အဂီၢ် ကစၢ်ယွၤအတၢ်ဒုးထံၣ်တၢ်အီၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်, အဝဲသ့ၣ်တဖၣ် ကသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်ဝဲဒီးပှၤသ့ၣ်တဖၣ်ကဃုက ဒါက့ၤကစၢ်ယွၤအတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအကျဲန့ၣ်ကမၤဝဲလၢအသးဒၣ်ဝဲအသိးအဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်စံးထီၣ်ပတြၢ ၁၁၉:၁၂၇-၁၂၈** န့ၣ်လီၤ.

“မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီးယအဲၣ်ဒီးနတၢ်မၤလိာ်တဖၣ်အါန့ၢ်ထူၤစီၤလွဲၤစီၤ, ဒီးထူၤစီၤတက့ၢ်လီၤ.-

“မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီးကယံၢ်နတၢ်မၤလိာ်တဖၣ်ယဟံၣ်တီဟံၣ်လီၤကိးထံၣ်ဒဲးလီၤ. ဒီးကယံၢ်ကျဲဘၣ်ဃးဒီးတၢ် ကဘျးကဘျၢ်န့ၣ်ယသးဟ့ၢ်အိၤကိးဘိဒဲးလီၤ.- ”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ဖဲအခုအခါအတီၢ်ပူၤန့ၣ် ပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခဲလၢကသ့ၣ်တဖၣ် အတၢ်ဟံၣ်သ့ၣ်ဟံၣ်သးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ကအိၣ်ဒၣ်ဒ်လံာ်စီဆံၣ်အဆၢဖိလၢ အဖီခိၣ်အသိးလီၤ. ဒ်န့ၣ်အသိးဖဲ, **လံာ်စံးထီၣ်ပတြၢ ၁၁၉:၁၁၂** န့ၣ် စ့ၢ်ကိး ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

“ယဟံၣ်လီၤယသးလၢယကတီၢ်န့ၢ် နတၢ်မၤလိာ်တဖၣ်တထံၣ်ဃီတုၤအကတၢ်လီၤ.-”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်သ့ၣ်အုးသးအုးသ့ၣ်တဖၣ်စ့ၢ်ကိး ကအိၣ်ထီၣ်ဝဲလၢ ပှၤလၢတတီၢ်န့ၢ်ကစၢ်ယွၤအကလုာ်က ထါသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ် အဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်စံးထီၣ်ပတြၢ ၁၁၉:၁၃၆** န့ၣ်လီၤ.

“မ့ၢ်ပှၤတတီၢ်န့ၢ်ဘၣ်နတၢ်သိၣ်တၢ်သီဘၣ်ဒီး, ထံကျိယွၤလီၤလၢယမဲာ်လီၤ.-”

ဖဲ, **လံာ်စံးထီၣ်ပတြၢ ၁၁၉:၅** န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်စ့ၢ်ကိးလီၤ.

“ဒ်သိးယကတီၢ်န့ၢ်ဖဲယဟံၣ်နတၢ်မၤလိာ်န့ၢ် မိယကျဲအိၣ်ကိးဆိးကျၢတက့ၢ်.-”

တၢ်လၢတၢ်အာၣ်လီၤအီၤလီၤအသိးအံၤန့ၣ် တဒ်သိးလိာ်အသးဒီးတၢ်အာၣ်လီၤအီၤလီၤလၢ စီၤမိၤရှုကဲပှၤအုၣ် ခိၣ်အသးတဂၤလၢအမ့ၢ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီအလီၤလံာ်အံၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်အာၣ်လီၤအီၤလီၤအသိးအံၤဂ့ၢ်ဝဲဒီးအိၣ်ဒီးတၢ်မၤ နၢၤဖးဒိၣ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်အာၣ်လီၤအီၤလီၤအသိးအံၤအဂ့ၢ်န့ၣ် ဘၣ်တၢ်သ့ၣ်ညါအီၤလၢပှၤစ့ၤဂၤ အဂ့ၢ်န့ၣ်, ဘၣ်တၢ်ဒိလီၤအီၤလၢ စီၤအၤတြၢဟၣ်အမါသ့ၣ်တဖၣ်အကျါလၢအမ့ၢ်ပှၤပိာ်မုၢ်အဂၤတဂၤအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

စီၤအၤတြၢဟၣ်ဟံးန့ၢ်အမါနီၢ်စၢၤရါဝံၤဒီး, အဝဲဟံးန့ၢ်စ့ၢ်ကိးအမါလၢခံတဂၤန့ၣ် မ့ၢ်စ့ၢ်ကိးခါ. တၢ်စံးဆၢ

နဲ့ပကထံပ်ဘဉ်ဖဲ၊ ခမိၤဂျၢးၤ နဲ့လီၤ.

“မၤကဒီးတစု၊ စီၤအၤကြၢၤဟဉ်န့ၢ်အမါ၊ ဒီးအမံၤမ့ၢ်နီၢ်ကတူရၤလီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. အဝဲအမါသၢကတၢကအမံၤန့ၢ်မ့ၢ် နီၢ်ကတူရၤဒီးဘဉ်တၢ်ဒိလီၤအီၤလၢ တၢ်အာဉ်လီၤအီၤလီၤအ သီန့ၢ်ပထံပ်ဘဉ်လီၤ. နီၢ်ကတူရၤအဖိသ့ၣ်တဖဉ်န့ၢ် မ့ၢ်ဒဉ်တၢ်လၢအကဲထီၣ်လၢတၢ်အဃီလီၤ. အဝဲအဖိအိၣ်ပွဲၤ ဂၤလဲၣ်. တၢ်စံးဆၢန့ၢ် ပကထံပ်ဘဉ်ဖဲ ခမိၤဂျၢးၤ နဲ့လီၤ.

“ဒီးဆံးစၢ်န့ၢ်ဝဲလၢအကီၢ်လၢ စီၤစံးမရၣ်, ဒီးစီၤယးကရၣ်, ဒီးစီၤမဒဉ်, ဒီးစီၤမံးဒယၣ်, ဒီးစီၤယံးဂျၢးဒီး စီၤဂျၢးလီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. အဖိအိၣ်ဝဲ (၆)ဂၤန့ၢ် ပထံပ်ဘဉ်လီၤ.

တၢ်လၢဖိသ့ၣ်တဖဉ်အံၤမ့ၢ်ဒဉ်, တၢ်အာဉ်လီၤအီၤလီၤအသီအတၢ်ကဲထီၣ်အသးဒီး ပှၤကလုာ်သ့ၣ်တဖဉ် လၢဟီၣ်ခိၣ်ဒိဘျးညါအတၢ်ဘဉ်ထွဲန့ၢ်လီၤ.

တၢ်လၢတၢ်နီၢ်ကံ (၆)အံၤန့ၢ် ဘဉ်ထွဲလိာ်အသးဒီး ဟီၣ်ခိၣ်ဒိဘျးညါလၢပှၤကလုာ်သ့ၣ်တဖဉ်အိၣ်ဝဲအလီၢ် သ့ၣ်တဖဉ်လၢအမ့ၢ်တၢ်ကဝီၤ (၆)ကဝီၤန့ၢ်လီၤ.

တၢ်သ့ၣ်တဖဉ်န့ၢ်မ့ၢ်ဒဉ်, အမဲရကၤကလံၤစိးအကဝီၤ, အမဲရကၤကလံၤထံးအကဝီၤ, အဉ်ဖရံးကးအကဝီၤ, ယူရပၤအကဝီၤ, အုရးအကဝီၤဒီးအိးစတုလျးအကဝီၤသ့ၣ်တဖဉ်န့ၢ်လီၤ.

လၢတၢ်ဂ့ၢ်ဒိအဖိခိၣ်သ့ၣ်တဖဉ်အဃီ ဘဉ်ဃးဒီးကစၢ်ယွၤအတၢ်အာဉ်လီၤအီၤလီၤလၢ အိၣ်ဒီးတၢ်လီၤကမၤ ကမၢ်သ့ၣ်တဖဉ်အတၢ်မၤလိအံၤန့ၢ် ပထံပ်ဘဉ်အီၤန့ၢ်လီၤ.

အၤမ့ၢ်